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Waterland is prachtig om te wonen, te werken en te recreëren. En Waterlanders 
zijn actieve bewoners, die elkaar helpen, van alles organiseren en goed weten wat 
ze willen. En wij willen een sociale gemeente, waarin iedereen meetelt: jong en 
oud, arm en rijk. We komen ook op voor hen die dat niet zelf kunnen, zodat 
iedereen kan meedoen. De PvdA Waterland strijdt voor onze waarden, waarin 
sociaal bouwen en een goede zorg voor iedereen bovenaan staat. We vinden 
sport belangrijk voor gezondheid en sociale cohesie. Laten we op een sportieve 
manier met elkaar omgaan om dit allemaal te bereiken.

En als het niet lukt een baan te vinden, dan willen we dat de gemeente helpt via 
een betaalde baan of vrijwilligerswerk. Ook vinden wij dat ieder kind een goede 
start en een eerlijke kans verdient. Waterland laat niemand in de steek en we 
geven niemand ooit op. Als je je baan verliest of ziek wordt, of als er thuis 
moeilijkheden zijn waardoor het niet lukt op school, moet er steun zijn en een 
sociaal vangnet. Hierbij gaan we uit van wat iemand wil en kan. Wij geven de 
professionals in zorg en onderwijs de ruimte die zij nodig hebben om hun werk 
goed te kunnen doen en gaan uit van hun expertise. Hierbij geldt: controle is 
goed, maar vertrouwen is beter.

Wij willen Waterland ook mooi, open en groen houden met onze prachtige, 
historische kernen en ons groene open landschap, het karakteristieke veenweide-
gebied. Voor de toekomst van de kinderen nemen we onze verantwoordelijkheid 
in de klimaatverbetering. We zetten we ons ook in voor behoud en bescherming 
van natuur en landschap. Dit doen we door het vergroten van de biodiversiteit, 
dus door de leefomstandigheden voor planten en dieren te verbeteren.

Daarnaast willen wij nog meer samen met de Waterlanders het beleid vormgeven 
via een beeldvormende raad. Dit is een derde raadsbijeenkomst voorafgaand aan 
de voorbereidende raad en besluitvormende raad, die er nu zijn. Op zo’n 
beeldvormende raad nodigen we bewoners, experts en andere betrokkenen 
uit om hun mening te geven. Dit geeft de raadsleden veel extra informatie voor 
besluitvorming en verhoogt de betrokkenheid van bewoners. Dit vindt de PvdA  
Waterland een belangrijk punt en daarom starten we hiermee:

WATERLAND: SOCIAAL, SPORTIEF EN GROEN

Samen in actie!  
Petra van Lint
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De wereld verandert en de manier waarop wij besturen moet daarin mee. Door de groeiende 
informatievoorziening via internet en sociale media zijn bewoners veel meer op de hoogte en meer 
bereid mee te denken en te doen. De nieuwe omgevingswet kan een bijdrage leveren aan de 
cultuuromslag om meer te luisteren naar inwoners, ambtenaren meer vrijheid te geven en 
politiek-bestuurlijke verhoudingen te verbeteren.

Waterland blijft een zelfstandige, kleine gemeente. Dat was niet onze keuze. Sterker nog, wij 
denken wij dat onze gemeente haar taken op termijn niet goed kan uitvoeren en dus haar
 bewoners zal benadelen. Wij blijven voorstander van een fusie, maar de zelfstandigheid is een 
democratisch genomen besluit. Dat voeren we graag goed uit door nu na te denken hoe we van 
deze kleine gemeente een succes kunnen maken. Wat ons betreft zijn de volgende drie stappen 
nodig:

1. De eerste stap is het reorganiseren van de ambtelijke organisatie. Onder leiding van onze 
wethouder is deze reorganisatie in 2021 ingezet. Hiervoor zijn extra ambtenaren aangetrokken en 
is een nieuwe ambtelijke tussenlaag ingevoerd. Een nieuwe organisatie is echter veel meer dan een 
structuur. De echte omslag moet nog komen. In 2021 komen een strategisch personeelsplan en 
een plan voor de informatievoorziening. De Raad moet bestuurlijke keuzes maken over wat een 
kleine gemeente wel en ook niet kan. 

1. Bestuur: Hoe krijgen we ons bestuur daadkrachtiger?

Dijkversterking in Uitdam

De PvdA zet in op een klantvriendelijke en efficiënte 
dienstverlening voor onze burgers. De hoofdzaken zijn het 
welzijn van de bewoners, goede financiën, veilige IT, 
goede zorg en dienstverlening, sociale woningbouw en 
goed samenwerken in de regio. 

2. De tweede stap is een betere balans tussen regels en 
uitvoering op maat. Vaak komt een bewoner met een 
goede vraag, die net niet binnen de regels valt maar ieder 
logisch denkend mens normaal zou vinden. Het is van 
groot belang om regels vast te stellen en vervolgens te 
bewaken, maar niet alles is in regels vast te leggen. 
Bewoners vragen terecht om maatwerk en wij willen hier 
veel meer gehoor aan geven dan nu gebeurt. 

Ook willen wij meer vertrouwen geven aan onze ambtenaren, die de regels toepassen. We geven 
ze graag meer ruimte om dingen aan te voelen en met gezond verstand in overleg met de mensen 
die zorg vragen uit te voeren. Nu zien we dat de balans te vaak doorslaat naar het controleren. Dit 
frustreert de medewerkers en ook de bewoners die ermee te maken krijgen.

Daarnaast hebben wij zorgen over het personeelstekort. Wij willen graag dat onze gemeente een 
goede werkgever is waar ambtenaren graag werken. Wij denken dat er minder personeel zal 
vertrekken en er makkelijker nieuw personeel wordt aangetrokken als wij meer vertrouwen geven
aan onze ambtenaren en ze minder belasten met zaken die hen onnodig extra werk geven.

3. De derde stap is dat we naar onze eigen werkwijze kijken. De samenwerking tussen raad/ het 
college /de bewoners/ experts/ buurgemeenten staat voorop. Wij geloven erin dat een zelfstandige 
kleine gemeente als de gemeente Waterland beter zal functioneren als we meer expertmeetings en 
beeldvormende raadsvergaderingen houden. Zo willen we ook het succesvolle initiatief ‘Raad gaat 
naar de kernen’ weer oppakken.
De afstand tussen burger en politiek is nog steeds groot en die moet kleiner. Het vertrouwen van 
de bewoners kan alleen groeien als mensen beter gehoord worden en meer betrokkenheid voelen. 
De politiek en de bewoners moeten meer in gesprek met elkaar. Nu zijn de raadsleden te vaak met 
zichzelf en elkaar bezig.

Wij willen een sociale gemeente: iedereen telt mee. Onze wethouder heeft afgelopen vier jaar hard 
gewerkt om het systeem om te vormen en medewerkers mee te nemen in een betere werkvorm. 
Daardoor blijft zorg en ondersteuning bereikbaar voor inwoners en het sociaal domein betaalbaar. 
Voor de jeugdzorg is -terecht - in het hele land succesvol geprotesteerd richting het Rijk. Er moet en 
er komt geld bij om ook de jeugdzorg weer in goede banen te leiden en de wachtlijsten te verkorten. 

Concreet:
• Goede zorg voor en ondersteuning van de inwoners, ook voor de jeugd.

• Wij strijden ervoor de zorgbudgetten op peil te houden.

• We hebben afgelopen jaren de regierol van de gemeente kritisch bekeken en willen graag het  
 verbeterde systeem uitbouwen.

• Daarbij hoort een klankbordgroep waar ook het werkveld in vertegenwoordigd is. Wij willen  
 dat het zorgveld zich meer betrokken voelt bij de besluiten die we nemen.

2. Sociaal domein: Hoe houden we de zorg goed en ook betaalbaar? 
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In een sociale gemeente zijn er woningen voor iedereen. Jong, oud, rijk, arm, ziek en gezond, 
ongeacht afkomst. Wij geloven dat gemengde wijken de beste garantie zijn voor een goede 
toekomst voor iedereen. Deze wijken moeten klimaatneutraal gebouwd worden, met aandacht voor 
het groen. De afgelopen jaren zijn er veel bouwprojecten geweest, maar we zijn er nog niet, er is 
nog steeds woningnood en de wachttijden voor sociale huur zijn nog steeds veel te lang. 

In de afgelopen periode hebben we de bouw van 1.000 duurzame en vele sociale woningen in 
Waterland in gang gezet en ook daarna gaan we verder met het zoeken van geschikte 
(binnenstedelijke) locaties. De uitdaging is niet het bouwen, maar woningen sociaal houden!

Ook woningbezit moet voor brede groepen bereikbaar zijn. Sociaal bouwen en een eerlijke 
verdeling van de woonvoorraad, blijft ook de komende periode topprioriteit. Wij steunen alle 
maatregelen die ervoor kunnen zorgen dat woningen er zijn om in te wonen en niet gebruikt 
worden om eraan te verdienen.

3. Wonen en bouwen: Hoe krijgen we meer sociale woningen in Waterland?

• Daarmee versterken en faciliteren wij ook het lokale netwerk, dat betekent: de 
overlegstructuur tussen scholen, huisartsen, jongerenwerk, kinderopvang en het centrum voor jeugd 
en gezin.

• Wij zorgen voor een goede cultuur bij de ambtenaren, waar vertrouwen in de burger voorop 
staat en wij de inbreng van professionals op waarde schatten.

• Wij zijn een gastvrije gemeente en nieuwkomers verdienen extra aandacht. In de vorige 
bestuursperiode is hard gewerkt aan de participatie van statushouders, door de gemeente, maar 
eerst en vooral door de statushouders zelf. Wij zullen hen ook in de volgende periode ondersteunen, 
zeker nu de taak voor inburgering weer bij de gemeentes ligt. Wij zorgen ervoor dat onze nieuwe 
Waterlanders goed gehuisvest zijn, goed de Nederlandse taal en cultuur kunnen leren kennen, goede 
kansen hebben op werk en dat hun kinderen een goede startpositie krijgen in de maatschappij.

• Bij handhaving willen we veiligheid bereiken, geen dwangmaatregelen inzetten. De afgelopen 
periode is bij handhaving meer aansluiting gezocht bij de zorg. Dit beleid moet worden voortgezet. 
Met harde hand handhaven levert meestal niet het gewenste resultaat, een zachte hand en de juiste 
interventies op het juiste moment helpen mensen vaak beter op het rechte pad te blijven.

Verandering: 
- Voor jongeren en ‘noodoplossing’ na echtscheiding: De woningnood voor jongeren is zo groot dat 
we creatief moeten gaan denken om dat probleem op te lossen. Wij denken aan mogelijkheden voor 
tijdelijke woningen voor jongeren. Tegenwoordig zijn er projecten mogelijk waarin kleine huisjes 
worden gebouwd in groepen van 10-16 woningen. Deze zijn erg klein, stapelbaar en verplaatsbaar. 
Als de grond braak ligt en wacht op woningbouw kan dit soms jaren duren. Jongeren willen best in 
woningen waar zij niet altijd kunnen blijven. De ongemakken wegen ruim op tegenover jaren uitstel 
van zelfstandig gaan wonen. Wij willen dit verder onderzoeken en gaan toepassen.
Dit aanbod zou ook voor mensen die net gescheiden zijn een tijdelijke uitkomst kunnen zijn.
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- Voor senioren: Daarnaast zien we mogelijkheden in het splitsen van woningen. Senioren willen 
vaak liever op hun plek blijven wonen dan verhuizen. In die gevallen is een groot huis splitsen een 
betere oplossing. We kijken waar de mogelijkheden liggen die voor de senioren goed zijn. Ook het 
bouwen van levensbestendige woningen hoort hierbij, zodat ouderen in hun oude vertrouwde 
omgeving kunnen blijven wonen.

Concreet:
• Het PvdA-uitgangspunt bij nieuwe woningbouw wordt: 30% sociale huur, 30 % sociaal plus 
 (middenhuur en betaalbare koop) en 40% vrije sector. Wij hopen de andere partijen mee te 
 krijgen in dit sociale plan.

• Alle bouwplannen komen tot stand in samenspraak met de bevolking. We kunnen het niet 
 iedereen naar de zin maken, maar we blijven zoeken naar een zo breed mogelijk draagvlak.

• Alle woningbouw is van het gas los en bijna energie neutraal (BENG), circulaire bouw is het 
 uitgangspunt (zie Kohnstammlocatie in Monnickendam)

• We doen er alles aan om woningen te bouwen om in te wonen, niet om eraan te verdienen. 
 Dus: woonverplichting, zodat er geen woningen verkocht worden, die vervolgens permanent 
 verhuurd worden en kettingbedingen om sociale woningen sociaal te houden. 

• De woningbouwcorporaties zien wij als bondgenoot in onze strijd voor betaalbaar en 
 duurzaam wonen.

• Op meer locaties wordt onderzocht of er kleinschalige woon/zorgprojecten kunnen komen, 
 zoals bijvoorbeeld op Marken.

• We zorgen voor woningen voor nieuwkomers, ook om die reden moet extra gebouwd blijven 
 worden. 

• Wij streven naar meer en betere ontmoetingsplekken in de openbare ruimte in alle 
 kernen om de sociale cohesie te bevorderen.

Voorbeeld van jongerenwoningen

sociale woningen in Watergang

© Archidix



• Tijdelijke jongerenwoningen te realiseren op braakliggend terrein waar later gebouwd gaat 
 worden, bijvoorbeeld op het Galgeriet.

Voorzieningen bouwen: Naast huizen willen we ook voorzieningen bouwen of onderhouden.

Hier hebben we haast:

- De sporthal is te zwaar verouderd. De PvdA werkt al jaren samen met D66 om een goede nieuwe 
sporthal te realiseren. Die lijkt nu eindelijk in zicht gekomen. We willen een sporthal die een sociale 
cohesie bewerkstelligt op een mooie sociale plek.

- De brede school in Broek in Waterland krijgt de hoogste prioriteit. Het heeft te lang geduurd en 
moet deze periode echt in orde komen.

- Het zwembad is nog goed: Waterland is enorm waterrijk en dat is de reden dat wij het leren 
zwemmen van levensbelang vinden. Gelukkig is aan ons warme bad afgelopen twintig jaar veel 
onderhoud gepleegd zodat het nog jaren een gedegen zwembad kan blijven.
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• Woningbezitters stimuleren goed te onderhouden om verpaupering te voorkomen.

• Er wordt goed nagedacht bij bouw over de ontsluiting voor verkeer dat ontstaat door nieuwe 
 woningen.

Hier wordt al gebouwd:

• Op het Galgeriet in Monnickendam komen 600 woningen, waarmee we de 
 verantwoordelijkheid hebben genomen afgelopen periode om het woningtekort op te 
 lossen. Ook hebben we hierbij succesvol gestreden om ook kleine en goedkopere woningen,  
 zoals woonstudio’s te bouwen.

• Op de Kohnstammlokatie in Monnickendam is de woningbouw in 2021 gerealiseerd. Dit   
 was een voorbeeldproject met houtenskeletbouw waar ontwikkelaars vanuit allerlei   
 gemeentes naar kwamen kijken.

• Ook in Ilpendam zijn 8 woningen gebouwd in 2021 op het Sebastianusterrein. Alle 8 
 woningen zijn jongerenwoningen geworden voor Waterlanders.

• Bij de bouwplannen op Kanaaldijk zijn we met de bewoners meegegaan. 16 woningen is veel  
 te veel op dit kleine stukje land. Als gemeente moet je met projectontwikkelaars overleggen  
 en echt de balans bewaren. 

Hier willen we bouwen:

• Winkelcentrum ‘t Spil verdient een goede opknapbeurt. Het gebied moet in samenhang
 bezien worden met sociaal-cultureel centrum de Bolder en de winkels. Deze locatie is bij   
 uitstek geschikt voor starterswoningen en sociale jongerenwoningen. Door de sporthal te 
 verplaatsen naar de Pierebaan, maakten we ruimte voor deze woningen.

• Bij de locatie Garage Boom willen we graag seniorenwoningen bouwen.

• In de Havenstraat in Monnickendam komen nieuwe appartementen.

• Achter de voetbalvelden op Marken komen nieuwe woningen.

• Op het Stierenveld in Watergang worden de woningen afgebouwd in deze periode.

• We zijn afhankelijk van ontwikkelaars, maar doen er alles aan om woningbouw te krijgen.

• Waar nu jongerenwoningen zijn op de Hoogkamplaan op Marken, willen we nieuwbouw 
 maken ook voor jongeren

• Op het terrein van de Kebo-locatie in Broek in Waterland boven een supermarkt!

Wij zijn trots op de schoonheid van het Waterlandse landschap en doen er alles aan om dat te 
behouden. Niet alleen voor Waterlanders, maar ook voor de vele fietsers, kanoërs en schaatsers uit 
de steden om ons heen. 

Natuur is kwetsbaar en het groene en open karakter van het landelijk gebied is belangrijk voor de 
kwaliteit van leven. Wij bouwen dus zo weinig mogelijk in het groen en gaan met de agrariërs in 
overleg om landbouw en natuur samen in balans te houden. Wij willen de biodiversiteit laten groeien.

Daarnaast zijn we voor het onderhoud van het groen en van de wegen zodat het in Waterland netjes, 
veilig en groen blijft: bijvoorbeeld langs de sloten, op dijken en langs wegen meer natuurlijk groen, 
meer biodiversiteit, maar op de stoepen een veilige weg om te lopen.

Concreet:
• Waterland moet mooi, open en groen blijven. 

• Wij hechten waarde aan het karakteristieke open landschap met haar eeuwenoude 
 verkavelingspatronen. Het karakteristieke veenweidegebied moet goed bewaard blijven, 
 evenals de 17e-eeuwse droogmakerijen.Kohnstamm Monnickendam Jongerenwonngen Ilpendam Sporthal Monnickendam

Hier komt de prachtige wijk Het Galgeriet: Bouwen in de kernen, niet in het open landschap

4. Groen: bouwen maar het open landschap behouden



Wij willen de wegwerpeconomie omvormen tot een circulaire economie. Grondstoffen zijn geen 
afval meer, maar worden telkens opnieuw hergebruikt. Energie halen we niet uit fossiele 
brandstoffen maar uit duurzame bronnen. De laatste twee bestuursperiodes is er gewerkt aan 
betere afvalscheiding, duurzaam groenbeheer en inkoop van groene stroom. Maar om de 
klimaatdoelen te halen is nog veel meer nodig en wij dragen graag ons steentje bij. Nadenken 
over afvalverwerking hoort daarbij.

Wij zijn voor afvalscheiding. Zo wordt plastic, gft, restafval, papier en grofvuil opgehaald en dat blijft 
zo. Ook in Monnickendam willen wij ondergrondse containers plaatsen. Het terugplaatsen van de 
milieustraat in ons pittoreske Monnickendam is wat ons betreft geen optie. Het is duur, vervuilend 
en onnodig, omdat het afval wordt opgehaald en sommig afval zoals batterijen gemakkelijk kan 
worden ingeleverd. Ook willen we het inleveren van tuinafval in alle kernen mogelijk maken zoals op 
Marken al gebeurt.

Slechts in uitzonderlijke gevallen als verbouwingen hoeft men naar de milieustraat te rijden. Wij 
willen dat zo houden om onze inwoners niet te belasten met rijden en wachttijden. Ons motto is 
dus ophalen. Houdt Waterland mooi en schoon!

Concreet:
• Wij willen de aparte portefeuille voor milieu en duurzaamheid behouden.

• De energietransitie moet ook voor mensen met een kleine portemonnee betaalbaar zijn.

• Voorlichting en subsidie voor woningbezitters om hun woningen te verduurzamen en het   
 gebruik van batterijen ten behoeve van de opslag van duurzaam opgewekte energie.

• Nieuwbouw moet gasloos, bestaande woningen moeten ook van het gas geholpen worden.

• Wij zijn voor uitbreiding van windenergie bij de Nes, echter niet op de dijk naar Marken. 
 Verder blijven we ook zoeken naar alternatieven van energie-opwekking.

• Afvalscheiding houden we in stand, GFT-inzameling in de (historische) kernen moet beter.

• De binnenstad van Monnickendam krijgt ondergrondse containers, geen vuilniszakken meer  
 op straat in een beschermd stadsgezicht.

• Wij steunen groen agrarisch beleid. Wij hechten aan sterke kleinschalige, grondgebonden  
 landbouwbedrijven. Wij steunen alternatieven die kansen bieden voor een milieuvriendelijke  
 herinrichting van de agrarische sector.
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• Wij blijven met natuurorganisaties en agrariërs in gesprek om de balans te houden. Wij zijn  
 tegen verrommelling van het landschap

• Wij willen dat de vormgeving van de landbouwschuren beter ingepast wordt in ons
 landschap en daarvoor willen de regels van de welstandscommissie aanpassen.

• Wij zijn voor het bevorderen van de biodiversiteit, voor ontstenen van de woonomgeving en  
 meer landbouwgrond voor natuur.

• Wij zijn voorstander van het controleren van het grondwaterpeil om het unieke landschap  
 van het veenweidegebied te behouden.

• We willen de kleinschalige ecologische infrastructuur terughalen.  We willen het natuurnet 
 werk voltooien. Als het waterpeil hoger is gaat dat de uitstoot van CO2 door “verbranding”  
 van het veen tegen, krijg je weer bloemrijke weilanden met insecten, waardoor weidevogels  
 hun jongen weer groot kunnen brengen. 

• Wij steunen groen agrarisch beleid. Wij hechten aan sterke kleinschalige, grondgebonden  
 landbouwbedrijven. Wij steunen alternatieven die kansen bieden voor een milieuvriendelijke  
 herinrichting van de agrarische sector in overleg met de agrariërs.

• De Purmer is en blijft groen, de plancapaciteit voor woningbouw ten Noorden van 
 Amsterdam is voldoende om in de woningbehoefte tot 2040 te voorzien.

• Het onderhoud aan bruggen en wegen in de gemeente moet beter, zoals bijvoorbeeld het  
 schilderwerk en het onderhoud van hardhout.

Zelfbewoningsplicht tegen leegstaande huizen

5. Duurzaamheid: hoe bouw je een groene, klimaat-neutrale gemeente?

Hier bouwen we de prachtige wijk Het Galgeriet

Windmolens op de Nes



Kunst inspireert. Wij hebben in Waterland veel lokale en regionale kunstenaars op allerlei fronten en 
die willen we de kans geven Waterland bruisender en levendiger te maken naast de al aanwezige 
cultuur zoals de Monnickendammer Visdagen, ParckPop Ilpendam, de Broeker Feestweek, 
Koningsdag op Marken en traditioneel dorpsfeest in Zuiderwoude, Tuintonen in Watergang, de 
kunstroutes in alle kernen. Het liefst gaan we dan voor initiatieven die proberen inclusief te zijn: een 
divers aanbod en toegankelijk en uitnodigend voor iedereen. 

Zo streden wij al bij de nieuwbouw op het Galgeriet voor kunst in de openbare ruimte. Kunst maakt 
ontmoetingsplekken, waar mensen sociaal samenkomen. We willen samen met alle Waterlanders 
meer van die plekken creëren. 

Concreet:
• De gemeente steunt het lokale cultuuraanbod en verbindt verschillende partijen met elkaar: 
 zoals het beschikbaar stellen van leegstaande panden als atelier- of repetitieruimte. Of 
 Kunstenaars kunnen exposeren in lege winkeletalages.

• Cultuur wordt bevorderd en gestimuleerd.

• Op voorzieningen die kunst en cultuur bevorderen en toegankelijk maken (dorpshuizen, de  
 bibliotheek, sport- en culturele evenementen) zullen wij niet bezuinigen.

• We stimuleren kunst in de openbare ruimte en doen dit altijd in samenspraak met de 
 bevolking.
• De gemeente steunt initiatieven op het gebied van cultuur, vooral waar die mensen met elkaar  
 verbindt en nieuwe groepen in aanraking brengt met kunst.

• Wij willen structurele aandacht voor natuur- en cultuureducatie.

• Omroep PIM werkt heel hard om alle initiatieven in Waterland te verslaan. Daar hebben we  
 veel waardering voor. Daarom blijven wij omroep PIM ondersteunen waar nodig.

• De kernen van Waterland zijn een kunstwerk op zich. Wij hechten aan onze monumenten en  
 dragen daar zorg voor.

• De bibliotheekvoorziening willen we zeker behouden in de kernen en we willen de bibliotheek  
 zelfs een upgrade geven. Als het mogelijk is willen we samen met de jeugd extra mogelijk-
 heden richting moderne dagelijkse middelen als media en it/ programmeren onderzoeken.

• Cultuur is voor iedereen: onze gemeente participeert in het Jeugdcultuurfonds dat kinderen  
 uit armere gezinnen in staat stelt om bijvoorbeeld dans-, theater- of muzieklessen te nemen.
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Wij vinden sport belangrijk en zien investeringen in sport als een verrijking voor alle Waterlanders. 
Wij willen stimuleren dat iedereen eraan mee kan doen: jongeren, ouderen, armen en rijken, 
gezonden en minder gezonde mensen. Sport brengt mensen samen, is goed voor de teamgeest en 
houdt ons gezond. Sport is niet alleen goed voor de fysieke gezondheid, maar het leert jongeren ook 
spelenderwijs belangrijke sociale vaardigheden.

Daarom willen we graag een nieuwe sporthal als cadeau voor Waterland. Veel mensen zijn nu heel 
blij met de voetbalkunstgrasvelden waar we lang en succesvol voor gestreden hebben. Ook deze 
sporthal moet voor meer sporten en voor heel Waterland te gebruiken zijn. Ons doel is een sociale 
plek waar je samen komt om met een goedkope kop koffie naar de sportwedstrijden van je (klein)
kinderen of vrienden te kijken. Sport verbindt.

Concreet:
• Er komt een mooie nieuwe, sociale Sporthal aan de Pierebaan in Monnickendam voor heel 
 Waterland te gebruiken.

• Daarnaast willen wij deze periode echt het sportpark voor buitensporten op de Markgouw in  
 Monnickendam opknappen!

• We zorgen dat elke kind kan deelnemen aan sport, ook als de ouders het niet kunnen betalen.  
 Dus de sportpas voor jongeren willen we handhaven.

• Onze wens is in vervulling gegaan: Sportservice wil uitbreiden naar sportpas voor ouderen.  
 We streven naar een snelle invoering hiervan. We willen de gezondheid en het sociale leven  
 van ouderen hiermee bevorderen.

• Als het aan ons ligt, blijft de gemeente sportevenementen organiseren om mensen van alle  
 leeftijden kennis te laten maken met de sportverenigingen in Waterland. 

6. Sport: brengt mensen samen, het maakt teamgeest en houdt ons gezond

• Mobiliteit wordt steeds duurzamer. Ruim baan voor het OV en de fiets!

• De laadinfrastructuur voor modern elektrisch vervoer zonder uitlaatgassen moet uitgebreid  
 worden.

• Zonnepanelen waar mogelijk en ook op gemeentelijke monumenten als dat toegestaan is. 

• Ook binnen het bebouwde gebied zijn wij voor het ontstenen en voor het bevorderen van  
 de biodiversiteit; in de openbare ruimte willen wij dit ter hand nemen. 

7. Cultuur: hoe zorgen we voor dat Waterlanders meer kunnen genieten van 
kunst en cultuur? 



Ten eerste willen wij ruim baan voor de fiets en het OV. Auto’s krijgen te veel voorrang op wegen 
en bij parkeren. Verkeersoverlast van hardrijders en van vrachtwagens wordt in alle kernen als het 
grootste probleem van de dag beschouwd. We moeten hier dus meer actie op zetten. Wat ons be-
treft doen we dit samen met de bevolking en per kern. Het probleem is beter aan te pakken als ie-
dereen meedenkt en als iedereen zijn eigen verantwoordelijkheid in de oplossing neemt. Doel is om 
het weer veilig en leefbaar te maken. Ook willen we de hulp van Veilig Verkeer Nederland als experts 
daarbij inschakelen.

Concreet voor weggebruik:
• Per kern worden bewoners betrokken in het maken van een Plan van Aanpak van hardrijders,  
 motorrijders, vrachtwagens en sluipverkeer.

• En daar voegen we in overleg met de bewoners per kern een parkeerplan aan toe, waarin ook  
 vermeld staat waar de elektrische laadpalen zijn of extra komen. 

• Met het oog op nieuwe voertuigen van toeristische elektrische scooters tot e-bikes tot e-cars  
 wordt onderzocht of en waar nieuwe rijstroken aangebracht kunnen worden in Waterland.

• Fietsen wordt aangemoedigd door goed onderhouden fietspaden en goede stallings 
 mogelijkheden bij het Openbaar Vervoer.

• We blijven ons inzetten voor goede Openbaar Vervoer verbindingen met de regio.

• Alle woonbuurten worden ingericht als 30 Km gebieden conform de landelijke richtlijn 
 Duurzaam Veilig. We zijn voor het inzetten van het smiley-systeem, snelheidsmeetpalen die  
 mensen aanzetten zich te houden aan de maximaal 30 km per uur of zelfs flitspalen, omdat  
 alleen boetes de overtreders doen remmen.

• In Ilpendam willen we de Automatische Fysieke Afsluiting weer in werking stellen als blijkt dat  
 het sluipverkeer weer toeneemt of een goed alternatief.

• Bezorgdiensten zijn een landelijk probleem, maar we willen naar oplossingen om de overlast  
 te beperken. Het is een lastig probleem wat we samen met de bevolking op willen lossen.

Concreet voor parkeren: 
• De historische binnenstad van Monnickendam mag niet aan het zicht onttrokken worden, wij  
 zijn dus tegen parkeren op het Schapenweitje of het landje van Ubbels.
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Sluiperverkeer tegengaan Ilpendam

Behoud Bruine Vloot

Waterland is uniek vanwege het karakteristieke veenweidelandschap, het vele water en de prach-
tige oude kernen. Mensen komen hier in ons weidse groene  en open landschap in alle rust fietsen, 
wandelen, varen in fluisterbootjes, hardlopen, wielrennen. ’s Zomers een frisse duik en ’s winters 
een mooie schaatstocht. Dat moeten we koesteren. Het toverwoord bij toerisme is wat ons betreft 
kleinschaligheid.

Concreet:
• Wij hechten aan ons open landschap en zullen er alles aan doen dat te bewaren en de 
 natuurwaarden te beschermen.

• Het accent ligt op (kleinschalig) verblijfstoerisme, plattelandstoerisme, fietsers en zwemmers

• Wij willen strakke regels op het gebied van Airbnb. 

• Onder deze voorwaarden delen wij ons mooie landschap graag met bezoekers en steunen wij 
 de promotie van toerisme in Waterland. 

• We moeten ervoor waken niet de overloop van het massatoerisme in Amsterdam te worden  
 en willen het zoals gezegd kleinschalig houden 

• Toerisme is gebaat bij de schoonheid van ons landschap. Kleinschalige initiatieven die die  
 schoonheid niet ondermijnen, zoals een theetuin, strandtent of kanoverhuur, ondersteunen  
 wij. 

• De bruine vloot blijft behouden voor Monnickendam

• Wij breken een lans voor stil toerisme, waarin bijvoorbeeld geen luide waterscooters langs  
 racen, maar juist met fluisterbootjes wordt gevaren.

8. Recreatie en toerisme: hoe houden we het toerisme kleinschalig?

9. Mobiliteit: hoe passen we alle vervoersmiddelen veilig op de weg?
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• We starten de discussie met bewoners van Monnickendam over: Vergunning parkeren,   
 autoluw of autovrij maken en kijken wat gewenst is.

• Marken verdient een mooie, gastvrije entree, waarbij dagtoerisme in balans moet zijn met  
 het wonen op Marken

• In Ilpendam blijft gemonitord worden of het forens-parkeren laag blijft.

• Elektrisch rijden is duurzamer dan rijden op fossiele brandstoffen. Er komen laadpalen bij.

• Autodelen is een nog duurzamer alternatief, wat bovendien de leefomgeving minder belast.  
 Wij willen deze mogelijkheid uitbreiden.

• Bij de onderdoorgang Broek in Waterland blijven wij tegen een variant waarbij de N247   
 wordt verbreed tot 2x2 rijstroken. Dit zou namelijk meer verkeer aantrekken. Eén rijstrook en  
 één busbaan per rijrichting in de onderdoorgang is wel een optie.

• Wij ondersteunen de mogelijkheden die door de ontwikkelingen op het Galgeriet ontstaan.  
 Het uiteindelijke doel is te komen tot een wijk met duurzame woningen en detailhandel. Ook  
 bedrijfjes in de creatieve sector, kunstenaars, IT-ers en andere kleine zelfstandigen moeten  
 een plek kunnen krijgen.

• Zorg zien wij als een sector waarin al onze idealen goed samen kunnen komen. Tegenover  
 initiatieven die passen bij onze visie op zorg staan wij positief, zoals het creëren van 
 woongroepen voor mensen die zorg nodig hebben.

• De ontwikkeling van het recreatieve potentieel van de oude kernen, havens en landschap,  
 waar die de natuurwaarden en de schoonheid van ons landschap niet schaden, zien wij als  
 speerpunt van ons economische beleid. We staan open voor initiatieven op dit gebied. De  
 gemeente speelt hierin een verbindende en faciliterende rol en draagt bij aan 
 gemeenschappelijke communicatie. 

• Wij hebben in Waterland veel kleine zelfstandigen en ZZP-ers. Wij zijn voor een actieve rol  
 voor de gemeente om deze kleine ondernemers met elkaar in contact te brengen. En in de  
 moeilijke coronatijd hebben we succesvol gepleit voor aansluiten bij het werkcentrum   
 Amsterdam voor deze groep in nood. 

• De gemeente is ook werkgever. Er hoort binnen de gemeente altijd plek te zijn voor 
 stagiaires voor alle schooltypen, dus ook voor MBO-ers en VMBO-ers. De gemeente is een  
 fatsoenlijke werkgever en let bij aanbestedingen op zaken als duurzaamheid en sociaal 
 ondernemen. 

De meeste Waterlanders werken buiten de gemeente en dat zal zo blijven. Ook Waterlanders zijn 
steeds meer thuis gaan werken en dat vinden wij een goede zaak. Voor de lokale economie zien wij 
groei en ook dat juichen wij toe. Er komt meer horeca op Galgeriet, meer cafeetjes in Monnicken-
dam, meer verhuur van stille bootjes en zien we van allerlei positieve ontwikkelingen. De gemeente 
speelt een actieve rol om hier samen met de ondernemers vorm aan te geven. We zetten ons in 
voor sociale ondernemers in Waterland die de zaken anders aanpakken. Duurzame ondernemers, 
die streven naar een circulaire economie waar voor iedereen winst wordt gecreëerd. Daarbij kij-
ken we niet alleen naar de omgang met de energietransitie, maar ook naar de mogelijkheden van 
verantwoord maatschappelijk ondernemen. We stimuleren het uitwisselen van kennis, netwerken, 
onderlinge ervaringen, successen en uitdagingen. Dit alles in de overtuiging dat Waterlandse sociale 
ondernemers in de toekomst een economische factor van belang vormen met een navenant aandeel 
in innovatief werkgeverschap. 
Concreet:

• Glasvezel en telefonie: Internet en telefonie zijn anno 2022 een eerste levensbehoefte   
 geworden. Wij zijn blij dat de provincie het met ons eens is en maken ons hard voor goede  
 verbindingen ook in het buitengebied. Nu het thuiswerken steeds meer vorm heeft gekregen 
  is dit een absolute must geworden.

11. Jeugd en onderwijs: Hoe verbeteren we de regierol van de gemeente?

Wij willen dat alle kinderen de kans krijgen zich te ontwikkelen tot sociale, verantwoordelijke en 
zelfredzame burgers. Elk kind verdient goed onderwijs. Daarnaast hebben kinderen ook een stem 
voor de toekomst. Zij weten hoe ze hun toekomst willen. We willen veel meer overleg met de jeugd 
om hen een grotere rol te geven in bestuur en beleid. Wij gaan op zoek en hebben ook jongeren 
op onze lijst en in de fractie, die al jaren heel actief zijn en initiatieven nemen op maatschappelijk 
gebied samen met jongeren uit Waterland. 
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10. Werk en economie: wat is er nodig bij de groei van het thuiswerken?



Daarnaast willen wij de regierol van de gemeente binnen de jeugdzorg verbeteren. De wachtlijs-
ten voor jongeren met problemen zijn te lang. Onze wethouder heeft al grote stappen gezet en wil 
graag zijn werk vervolmaken door het nieuwe systeem stevig en goed neer te zetten. Hiervoor bren-
gen wij iedereen die zich bezighoudt met de zorg voor een kind of jongeren met elkaar in contact. 
Experts zijn het belangrijkst, want zij die werken in dit werkveld weten het best wat nodig is.

Concreet:
• Wij zetten initiatieven op en organiseren bijeenkomsten om samen met jongeren iets voor de 
 maatschappij te doen. Zo betrekken we ze bij de politiek, maar horen ook hun mening.

• De samenwerkende scholen in Monnickendam en de Brede Scholen in Ilpendam en straks in  
 Broek in Waterland zorgen voor een mooie kans om instanties te laten samenwerken.

• Het openstellen van sportclubs voor buitenschoolse opvang stimuleert kinderen om meer te  
 bewegen. Daarnaast organiseert de gemeente gratis sportbijeenkomsten voor jongeren.

• Korte lijnen tussen ouders, jongerenwerker, handhavers/ boa’s en politie zijn belangrijk. Door  
 de politie wordt altijd gezocht naar samenwerking met zorg. De gemeente ziet daarop toe.
  
• Wij willen dat kinderen goed toegerust aan de basisschool kunnen beginnen. De 
 peuterspeelzaal kan de plaats zijn waar een (taal)achterstand wordt weggewerkt of verkleind.
 
• Over de bibliotheekvoorziening is nog niet besloten hoe deze wordt voortgezet. Als PvdA  
 zijn we voor een goede bibliotheek met vernieuwing. Naast boeken en alle activiteiten die  
 we kennen uit de bibliotheek zouden we de bibliotheek willen upgrade naar 2022: Een  
 mediacentrum/ it/programmeerleeromgeving. Wij willen de jeugd betrekken om deze 
 verzoeken bij de bibliotheek neer te leggen, dus ook voor de lange termijn.
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Concreet: 
• Wij dragen bij aan de versterking van lokale democratie door actief de kernen in te gaan.   
 Raad gaat langs de kernen’ willen we in er herstellen. In dit initiatief gaan de raadsleden langs  
 de keren om te luisteren naar wat de bewoners inbrengen aan problematiek over hun kern.

• Wij nodigen de burgers actief uit voor inspraak. Wij betrekken de kernen bij onze plannen  
 voor een beeldvormende raad. Dorpshuizen en wijksteunpunten spelen een belangrijke rol,  
 wij blijven deze ondersteunen. Zo heeft onze wethouder de Dorpshuizen meer geld gegeven  
 om een deel van de coronaverliezen te compenseren.

• Wij gaan in gesprek over oplossingen voor het hoofdprobleem: de verkeersveiligheid! 

• Wanneer voorzieningen verloren dreigen te gaan helpt de gemeente met het zoeken naar  
 een oplossing.

• De bibliotheekvoorziening in de kernen wordt in stand gehouden, openingstijden en aanbod  
 worden uitgebreid, liefst ge-upgrade!

• Wij dragen bij aan een veilige, goed en duurzaam onderhouden openbare ruimte.

• Ook willen we samen met de bevolking meer gezellig ontmoetingsplekken creëren in de   
         openbare ruimte. Zo zijn we op het Galgeriet al begonnen met een digitale enquête over
  inrichting en kunst op plekken in de openbare ruimte waarover alle Waterlanders mee 
 konden stemmen.
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12. Leefbaarheid: Hoe houden we het leefbaar in alle kernen? 

Wij zullen alles ondersteunen wat helpt om mensen samen te brengen, de voorzieningen in de 
kernen zijn daarbij belangrijk. Iedere kern heeft zijn eigen karakter en behoefte, de betrokkenheid 
van Waterlanders bij hun eigen kern is meestal groot. Maar de afstand tussen burger en politiek is 
ook groot, en die moet kleiner! Wij maken ons dus hard voor de kernraden, waarbij de gemeente een 
betrouwbare en duidelijke partner is. Daarnaast willen we het rondje Raad gaat langs de kernen weer 
in ere herstellen. En uiteraard gaan we ervoor om een beeldvormende raad met bewoners en experts 
aan tafel in de raad voor elkaar te krijgen. Snelheidsbeperkende maatregelen in alle kernen

Behoud van de school in Zuiderwoude



Wij staan voor een behoedzaam financieel beleid. We willen in de begroting waar nodig ruimte 
maken voor investeringen in woningbouw, welzijnsvoorzieningen en duurzaamheid, maar zijn terug-
houdend in het aangaan van financiële risico’s.

Concreet: 
•  Een sluitende begroting: er worden geen rekeningen doorgeschoven naar de toekomst. Dit geldt 
ook voor onze partners in gemeenschappelijke regelingen. 
•  Stijging van lokale lasten moeten zoveel mogelijk worden vermeden voor de inwoners. Bij tegen-
vallers wordt primair gekeken naar oplossingen binnen de bestaande budgetten. Mocht dat niet 
mogelijk zijn, dan houdt de stijging van lokale lasten gelijke tred met de inflatie. 
•  Als het nodig is, maken we met aanvullend sociaal beleid de gevolgen voor de minst draagkrachti-
gen zo klein mogelijk. 
•  Reserves zijn nodig om onvoorziene tegenvallers en vooraf zo veel mogelijk gekwantificeerde 
risico’s op te vangen. Reservevorming is echter geen doel op zich. We willen ook ruimte maken voor 
investeringen.
• Wij zien de gemeentelijke financiën als één van de belangrijkste punten. Onze zorgen hier-
over zijn de grootste reden waarom wij nog steeds voorstander zijn van fusie. Wij leggen ons neer 
bij het democratisch genomen besluit, maar houden dit punt nauwlettend in de gaten.
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Ook de manier waarop wij graag politiek bedrijven komt overeen:
Progressieve politiek, waarbij het ons altijd om de inhoud gaat. We spannen ons in om de bevolking 
bij de politiek te betrekken, want het gaat uiteindelijk niet om onszelf. We gaan op zoek naar wat 
ons bindt, niet naar wat ons verdeelt. Te beginnen bij onszelf!

10 punten PvdA en GroenLinks samen
 
1. Wij zijn voor progressieve politiek. We kijken vooruit en werken aan een duurzame en 
 sociale toekomst. Onze politici zijn constructief en aanspreekbaar!

2. Wie aanklopt bij de gemeente mag rekenen op hulp, meedenken en vertrouwen. Goede zorg  
 staat bovenaan en we houden de kosten in de gaten.

3. We bouwen om het woningtekort terug te dringen, maar we houden ons Waterlandse mooie  
 landschap open en groen.

4. Het uitgangspunt bij nieuwe woningbouw wordt: 30% sociale huur, 30 % sociaal plus 
 (middenhuur en betaalbare koop) en 40% vrije sector.

5. Wij vinden de energietransitie absoluut nodig en Waterland moet zijn bijdrage hierin leveren.  
 Wij zijn:
 - voor uitbreiding van windenergie bij de Nes
 - voor een transitie naar duurzame elektriciteit en warmte die betaalbaar is voor ieder 
  een
 - voor zonnepanelen op alle dake
6. Wij willen in de openbare ruimte meer aandacht voor:
 - ontmoetingsplekken
 - kunst, ook via een stimuleringsfonds
 - laadplekken voor elektrische voertuigen, zowel voor auto als fiets
 - innovatieve oplossingen voor (zwaar) verkeer in kernen, voor betere verkeersveiligheid  
  en het behoud van monumenten

7. Toerisme in Waterland moet van hoge kwaliteit zijn en in balans met leefbaarheid en 
 natuurwaarden. Er worden geen woningen onttrokken aan de woningvoorraad. 

8. In bestemmingsplannen maken we ruimte voor nieuwe natuur en een milieuvriendelijke   
 herinrichting van de agrarische sector.

9. Sport is goed voor de gezondheid en de sociale cohesie. Daarom gaan we voor goede 
 sportfaciliteiten en zorgen we dat iedereen mee kan doen.

10. We zijn een gastvrije gemeente en nieuwkomers verdienen zorg en aandacht.
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14. SAMENWERKING MET GROENLINKS: Duurzaam en Sociaal

13. Financiën: Hoe gaan we om met de gemeentelijke financiën?

De afgelopen jaren zijn GroenLinks en de PvdA naar elkaar toegegroeid. De laatste tijd is dat op 
landelijk niveau te zien, maar in Waterland trekken wij al langer samen op als bondgenoten voor een 
duurzame en sociale toekomst. We zijn het over veel belangrijke onderwerpen eens. Wij staan voor 
een gezonde, natuurlijke leefomgeving. Wij steunen daarom de klimaatdoelen en doen er alles aan 
om die waar mogelijk ook in Waterland te helpen verwezenlijken. Wij staan voor een toekomst waar 
iedereen meetelt en naar elkaar omkijkt. Wij zetten ons dus altijd in voor sociale woningbouw en 
toegankelijke zorg.

GroenLinks en de PvdA hebben elkaar bij de onderwerpen die dit betrof steeds gesteund. Dat gold 
voor onderwerpen als sociale huur bij bouwprojecten, voor bouwen, maar niet in het groen. Voor 
uitbreiding van de windmolens bij de Nes. Voor het overeind houden van de zorgbudgetten. Voor 
een duurzamer groenbeleid.

De ijsbrekers bij de Rozewerf op Marken




